
si scena !umjj 

e regizorul Carle Battistoni de la 
Piccolo T eatro din Milano, cel p mai apropiat colaborator al lui 

G101�1o Strehler, l-am cunoscut în perioa
d in care [!nisa înregistrarea spectacolu
lUI d operă Cosi fan tutte de Mozart, 

ma creaţie scenică a marelui regizor 
p rut M-am întrebat atunci - şi mult 

aceea - de ce alesese Strehler acest 

, v. 1, eli va fi cel din urmă, dar care 
marcheze un eveniment atât de 

rtant precum inaugurarea Noului 
lo". ce îi poartă az1 numele (visase 
O de ani). Simpla explicaţie potrivit 
tnche1a astfel trilogia lui Mozart şi 
ntc (realizase mai înainte Don 

CikMmi ş1 Nunta lui Figaro) nu mi se 
u 1c •cnt:i. Era, mai degrabă, în acest 
1 d1lecţia artistului pentru opere cu 

b1guu, probată de atâtea ori, 
1 rare sau muzicale, care-i ofe
umente pentru propriile-i neli
b•nt•tulată "giocosa", Cosi fan 

o asemenea lucrare. Toţi marii 
............... ,, dintăreţi, regizori o consideră 

d r atât de puţini ajung să-i atingă 
utând, în aparenta ei superfi

fl'liSterul dramelor identit:lţii pe 

fi ascuns mâhnirile regizorului 
Mozart odinioară, suferea de 

trădllrilor şi hărţuielilor supor-

•stona acestei montări, sunt gata 
c'l, proiectând Cosi fan tutte, 

ciudată, în 
c ' Str hler a lucrat la acest spec

r unsprezece zile. Dar într-un fel 

că Mozart şi-a pus o mână pe 
ul nostru. Era senin. În ultima zi, 

1lutat pe actori urându-le cele 
1 de Crăciun şi oferindu-le o zi de 

Tn plus, le-a spus: "Vă mulţumesc 
Tm1 dăru1ţi unul dintre cele mai 

senine Crăciunuri din viaţă !" 
De câtva timp Strehler se tot declara 
"senin". Eu am lucrat cu el din 1 972. 
Putea fi definit în o mie de feluri, dar cu 
nici un chip "senin". Şi totuşi a reuşit să 
"croiască" spectacolul în unsprezece zile. 
Astfel că atunci când a trebuit să reluăm 
lucrul singuri, ne-a fost destul de uşor să 
terminăm ceea ce mai era de făcut Am 
căutat să fac un spectacol de care 
Strehler nu s-ar fi dezis. Sigur, l ipseau 
luminile, care în montările sale erau o 
componentă esenţială, l ipsea el, care era 
irepetabil şi inimitabil. Când ajungeam la 
probleme de atmosferă tipic strehleriană 
ca gust şi sensibil itate, simţeam cu toţii un 
nod în gât şi ne dădeam seama ce 
pierdere am suferit. Dar experienţa a fost 
teribilă. Ne-am întrebat de multe ori 
dacă merită să mai continuăm. Până la 
urmă a învins însă voinţa noastră de a 
înfrunta dificultăţile pentru a duce la 
capăt munca începută de el. 
Pentru noi Strehler era un permanent 
reper, nu numai pe scenă, dar şi în viaţa 
de zi cu zi din teatru. În chestiunile cele 
mai banale, când aveam o ezitare, ne 
adresam lui Strehler. De aceea ni se 
spune acum că suntem orfani de Giorgio 
Strehler. Simţim lipsa unei persoane de 
care eram legaţi în primul rând afectiv şi 
căreia îi eram colaboratori pasionaţi. 
Ca profesionist, ce aţi Tnvaţrt esenţial de 

la el 1 
E uşor să vă răspund: totul ! Înainte de a-1 
cunoaşte, aveam o altă meserie. Făceam 
televiziune. Eram prim-cameraman la 
Roma. Într-o zi, era prin 1 970, Strehler 
mi-a propus să lucrăm împreună Azilul 

de noapte, iar la sfârşit m-a întrebat dacă 
sunt dispus să-i fiu regizor secund pentru 
că urma să facă, tot la televiziune, 
Memoriile lui Goldoni. l-am răspuns că 
nu ştiu dacă voi fi lăsat să fac munca asta, 
eu fiind operator. "Mă ocup eu. O să 
reuşesc, şi ai să vezi", mi-a spus. Nu l-am 

cutăm, fiindcă angajamentele mele de la 
Roma nu-mi permiteau să plec nici la 
Mi lano, nici în altă parte. Trebuia să mă 
achit de obligaţii ca să pot face faţă cu 
demnitate ofertei sale. Ne-am dat întâl
nire, am discutat vreo zece minute, apoi 
mi-am făcut bagajele şi, la 1 septembrie 
1 972, m-am mutat la Milano, de unde nu 
m-am mai mişcat. Am început să fac 
teatru cu Giorgio Strehler. 
Ce se putea ltwltţa de la el 1 
Se putea învăţa ce este profesionalismul. 
Pentru că simţul artistic î1 ai ori nu î1 ai. 
Nimeni nu ţi-I poate da. Sigur că primul 
lucru despre care vorbim în ceea ce-l 
priveşte e simţul artistic. Dar Strehler era 
şi un "meseriaş" al teatrului.  Era în 
măsură să vorbească precis şi competent 
despre toate compartimentele scenei. 
Ne-a învăţat pe toţi modul de a aborda 
un text în deplin respect pentru autor, de 
a nu ne suprapune niciodată autorului, ci 
doar de a-1 seconda, ca regizori ,  
îndeaproape. Aud că este acuzat uneori 
că n-a lăsat urmaşi, moştenitori. Nimic 
mai fals ! Pentru că dacă parcurgem lista 
oamenilor care au făcut teatru în ultimii 
30 de ani, vedem că aproape toţi au tre
cut pe la Piccolo. De la actori la regizori 
şi până la scenografi. 
Tn ceea

.
ce vă priveşte ... ? 

Eu las posterităţii o parte importantă din 
m izahscenele lui Strehler, transcriindu-le 
pentru televiziune. Sunt mulţumit de asta. 
Acum montez Cosi fan tutte, iar apoi 
intenţionez să produc pe videocasete şi 
La Grande Magia de Eduardo De Filippo, 
una d intre ultimele creaţii ale lui Strehler. 
Spectacolul îl vom reface în aprilie viitor. 
Tn acest moment se reia Arlecchino. 
spectacolul pe care Giorgio Strehler 1-a 

re�ut, cu prilejul aniversării teatrului, 

după modelul celebru văzut Th Thtreaga 

lume (şi realizat Th 1 947). Cât timp 

credeti că se poate apela la acest pro

cedeu al refacerilor ? Credeţi că astfel de 

mai văzut după aceea un an de zile. Într-o producţii pot fi considerate, Th raport cu 

dimineaţă a sunat telefonul şi am auzit: cele iniţiale, "autentice" 1 
"Sunt Giorgio !" "Care Giorgio ?", am 
întrebat. "Giorgio Strehler"... Mi-a 
povestit că Memoriile nu s-au mai făcut şi 
că se întoarce la Piccolo pentru că Paolo 
Grassi se mută la Scala, şi că ar vrea să 
mă ia asistent. l-am spus că vin să dis-

Nu cred că există o l imită prestabilită. 
Arlecchino e un spectacol istoric. 
Indiferent cine va veni la conducerea 
teatrului ,  acum, după moartea lui  
Strehler, noi vom cere să se păstreze 
acest filon istoric, al tradfţiei strehleriene. 
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Cred că până când vor mai exista oameni 
ca mine (care din 1 972 şi până azi i-am 
fost practic alături la toate spectacolele 
de la Piccolo) o parte a preocupări lor 
noastre va fi,  cu siguranţă, dedicată mem
oriei lui Strehler. Vom realiza, într-o 

manieră care să-i poată fi atribuită lui , 
după modelele păstrate, alte ş i  alte 
montări antologice din creaţia sa. 

În clădirea pe care n-a mai trăit să o vadă 
funcţionând, chipul lui Strehler este peste 

I o n M ari n :  

tot. Afişe şi fotografi i . . . Când Clm fost con
dusă să văd sala mare, unde acum se 
strângeau decorurile de la La Grande 

Magia, am avut impresia că o epocă a 
acestui glorios teatru se încheie. 

Doina Papp 

• 

'Uri joc magiC . _ 

şi o ocaz1e 
În viata mea artistică' � 

telefonat la Lugano, pentru următorul 
interviu: 
Există o valoare emoţională a acestei 

''întâmplări" ? 

Spectacolul ,  realizat împreună cu 
Giorgio, de care mă leagă o prietenie de 
mulţi ani şi o admiraţie fără margini, a 
marcat inaugurarea noului "Piccolo". A 
fost un pariu pe care 1-a făcut Giorgio; eu 
l-am secondat, după puterile mele, în 
partea muzicală. Un Mozart tânăr, cu 
cântăreţi tineri, cu o orchestră tânără, 
într-un teatru necunoscut pentru noi şi în 
faţa unui public extrem de exigent, nu 
numai din Milano, ci şi din toată Europa, 
din SUA, din japonia. 

C osl fan tutte a fost dirijată la 
Milano de cunoscutul muzician 
de origine română Ion Marin. 

Am ţinut să afiu şi părerea sa despre 
acest eveniment, motiv pentru care i-am 

Au avut loc 30 de reprezentaţii, fapt 
neobişnuit ca programare. Dispariţia lui 
Giorgio, dar şi cal itatea spectacolului, au 
atras un număr foarte mare de oameni şi 
a trebuit să mai dăm încă 1 3  reprezen
taţii. În total, 43 de spectacole în 54 de 
zile ! 
Aţi trăit şocul dispariţiei lui Giorgio 

Strehler îhainte ca spectacolul să fi fost 

tenrninat.. 

Repetam împreună de circa trei 
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Nume ________ _ 
Prenume _______ _ 
Vârstă ________ _ 
Ocupaţie _______ _ 
Adresă ________ _ 
Localitate/judel--------
Cod poştal 1 1 1 1 1 1 1 1 
Tel .  1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 
Semnătură _______ _ 
Data ____ _ 

săptămâni. În ajunul Crăciunului ne-am 
întors împreună la Lugano. Şi el, ca şi 
mine, locuia în Elveţia. Am stat de vorbă 
până târziu, apoi mi-a telefonat pe la 1 2  
noaptea, iar a doua zi am afiat că a 
murit... Noi, artiştii, am refuzat să ne 
lăsăm copleşiţi de acest lucru şi am con
tinuat să lucrăm, ducând la bun sfârşit 
ceea ce începusem şi avându-1 foarte 
prezent printre no1 pe Giorgio. 
Spectacolul a mers mai departe - ca, de 
altfel, toate proiectele de la Piccolo -, iar 
anul acesta îl vom relua şi vom face 
tumee în mai multe ţări europene. 
În altă ordine de idei, a existat o intensă 
campanie de presă în jurul spectacolului, 
cu televiziuni din 27 de ţări şi posturi de 
radio din 35, de la New York până în 
japonia. Micul mare absent, din punctul 
meu de vedere, a fost România. E 
regretabil, mai ales că în România există 
oameni de teatru care au avut legături cu 
Giorgio Strehler, iar el fusese nu cu multă 
vreme în unrnă la Bucureşti. La nivelul 
fiecărui om poate exista, desigur, scuza 
costurilor ridicate ale unei deplasări, dar, 
la nivelul instituţii lor, este cel puţin jenant. 
Ce mesaj a transmis Strehler prin acest 

ultim spectacol ? 

Am lucrat şi la alte producţii ale lui 
Strehler, am dirijat spectacole de-ale lui 
la Viena. Îl cunoşteam din 1 987. Faptul că 
am putut lucra împreună a însemnat un 
minunat schimb de energie şi de inspi
raţie, un joc magic şi o ocazie ce va 
rămâne un moment de referinţă în viaţa 
mea artistică. Nici astăzi nu mă pot gândi 
la Giorgio ca la un dispărut. măcar şi pen
tru faptul că îi zăresc casa pe geam de la 
mine... Prezenţa lui va rămâne - deşi 
detest fonrnula asta -. va însemna întot
deauna una dintre pietrele de hotar ale 
secolului în ceea ce priveşte teatrul. 

D. P. 
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